
در آس�تانه نيمه ش�عبان و در حالي كه  طي يكس�ال 
گذشته بش�ريت انواع مختلف س�بوعيت نژاد انسان 
را به چش�م خود ديده،  دل ها بيش از گذشته منتظر و 
اميدوار به ظهور قائم آل  محمد اس�ت؛ در اين شرايط 
»جوان«، در گفت  وگو با نصرالله منصوري روانش�ناس 
نگاهي روانشناسانه به مس�ئله انتظار و اميد به ظهور 
حضرت حجت از نظر فردي و اجتماعي داش�ته است. 

در جامعه ايراني و شيعي نسل اندر نسل افراد 
اميدوار هستند كه فردي مي  آيد كه قرار است 
منجي بشريت باشد؛ اين اميد به ظهور منجي 
چطور مي  تواند طي اين قرن ها در افراد ادامه 

پيدا كند؟ 
)و مى خواهيم بر آنان كه در زمين به اس��تضعاف كش��يده 
ش��ده اند، منت نهيم و آنان را پيشوا س��ازيم و آنان را وارث 
زمين گردانيم. ( »آيه 5 سوره قصص« بحث انتظار در مورد 
شخصيت آسماني امام زمان در دوره انبيا قبل از پيامبر ما نيز 
بوده است، منتها تحت عنوان منجي، نجات دهنده، فريادرس، 
پشتيبان و عناويني اينچنيني گفته شده است. هر چه جلوتر 
آمديم در افرادي كه زندگي  ها، افكار و خودشان در سلامت 
زندگي مي  كردند به راحتي چنين سخناني را مي  پذيرفتند و 
الان هم مي  پذيرند. آنهايي كه مقداري خدشه وارد مي  كنند 
و ان  قلت مي  آورند، عقايد و باورهايشان به هم ريخته است 
حالا اين به هم ريختگي مي  تواند به دليل گرفتاري به يك 
ظلم عجيب و غريبي باشد.  در اينجا بد نيست به اين مطلب 
اشاره كنم كه مدت ها قبل هيئت حاكمه رژيم صهيونيستي 
نشسته در خلوت خود گفته بودند اين شيعيان هر چند در 
طول تاريخ خيلي از افراد آنها كشته )شهيد( شدند و خيلي 
آزار و اذيت ديدند، ولي همچنان در دنيا حرف اول و آخر را 
مي  زنند به همين دليل يك هيئت علمي و اطلاعاتي را آماده 
مي  كنيم تا در كشورهاي اسلامي و غيراسلامي بررسي كنند 
كه چرا اينگونه هستند. اين هيئت پس از بررسي ها گفتند 
اولين مسئله اي كه جماعت شيعه را ايستا نگه داشته خود 
مسئله بعثت، باور به آمدن پيامبر و خود شخصيت پيامبر 
است؛ بخش دومي كه گفتند در باور شيعيان پيدا كرديم كه 
خيلي قوي تر از بعثت بود مسئله غدير و جانشيني حضرت 
علي )ع( است و بعد از غدير مي  روند سراغ نهضت اباعبدالله 
و آن ايثار و تحول در عالم و اتفاقاتي كه همچنان مس��تدام 
اس��ت و اين را هم كه تمام مي  كنند، مي  گويند ماندگاري 
بعثت، غدير و عاشورا وابسته مسئله مهدويت است؛ يعني 
ش��يعيان مي  گويند اگر در غدير خوب عم��ل نكرديم و در 
عاش��ورا نبوديم، كاري كنيم. ما صاحب و امام زمان داريم، 
ولي  الله اعظم هستند و الان غيرمس��تقيم و بعداً كه ظهور 
كنند به شكل مستقيم به ما ياري خواهند رساند و به ما لطف 

و مرحمت خواهند كرد. 
بنابراين ماندگاري اين باور در شيعيان به اين دليل است 
كه كسي كه لقمه پاك مي  خورد، خروجي تر بيت، رفتار و 

آمد و شد آن، ميل به امام زمان مي  شود. 

در كنار همين مواردي كه در خصوص مسئله 
انتظار و اميد در تاريخ فرموديد يك عده شياد 
هم هميشه  بوده اند كه خود را به عنوان اميد 
كاذب به اف�راد قالب كرده ان�د، چطور مردم 
توانسته اند خود را از اين شيادان نجات دهند 
و آنها موجب نشدند اميد به ظهور منجي در 

افراد از بين برود؟
اولاً در همان روز غدير ك��ه پيامبر )ص( حضرت علي )ع( 
را معرفي كردند، پشت سرش به شكل مسلسل وار از امام 
علي تا امام زمان اس��امي را آوردند، در حالي كه اكثر اين 
حضرات اصلًا به دنيا نيامده بودند و آخرين شخصيت را هم 
احترام كردند. ما سخنى منس��وب به سه نفر از معصومان 
يعني پيامبر، امام عل��ي و امام صادق داري��م كه راجع به 
امام زمان فرمودن��د  اي كاش ما در زم��ان مهدي بوديم 
و خدمتكار ايش��ان مي  ش��ديم، با اينكه اين س��ه معصوم 
خودش��ان تأثيرگذار در عالم هس��تي هس��تند، ولي اين 
بزرگوار را از اين جهت اينگونه معرفي مي  كنند تا گوشزد 
كنند و بگويند ببينيد چه كسي خواهد آمد كه حتي ما هم 
حاضر هستيم خدمتكار وي شويم، بنابراين تمام آنهايي 
كه بر اين باور مانده اند آنهايي هستند كه دل، قلب و تمام 

هستي  شان به آلودگي ها گرفتار نشده است. 
مطلب ديگر اين است كه مش��يت و قدرت خداوند به اين 
تعلق قرار گرفته كه اگر تمام دنيا مخالف باشند و بخواهند 
جس��ارت كنند يا اين بزرگوار را آزار و اذي��ت كنند، نگه 
داشته ش��وند. همين آيه كه اول س��خن قرائت كردم، در 
س��وره قصص اس��ت، در اين آيه خود خدا مي  گويد ما بر 
مستضعفين منت گذاش��تيم تا يك روزي آنها را بر زمين 
حاكم كنيم، آن زماني هم كه گفته ش��ده زمان با ارزش 
ظهور اين بزرگوار و حكومت ايش��ان است. شما وضعيت 
امروز غزه، س��وريه و ديگر جاها را مي  بيني��د، مردم دنيا 
كلًا دارند به جايي مي  رسند كه حتي غيرمسلمانان مانند 
مسيحي ها و يهودي ها و حتي كفار مانند بودايي ها متفقاً 
مي  گويند خدايا كس��ي را بفرس��ت كه ما را نجات دهد، 
ممكن است آن اميد را نتوانند تفس��ير كنند، ولي دنبال 
كسي هستند كه دستش��ان را بگيرد، بنابراين اين باور را 
خداوند نگه داشته و ايجاد كرده و در ما انسان ها هر چقدر 
كه غل و غشمان كمتر باشد و آدم هاي متقلبي نباشيم، اين 

باور برايمان حتمي تر مي  شود. 
نكته ديگر اين اس��ت كه خيلي ها از همين بزرگواري كه 
نمي  بينند به راحتي حاجت گرفتند، من ديده بودم مرحوم 

آقاي كاف��ي در مهديه خود غوغا مي ك��رد، بيماري به نام 
بي  بي نجم  الس��ادات يزدي را كه انگلي��س و آلمان جواب 
كرده بودند، پسرش با ويلچر آورد به جلسه ايشان و با پاي 
خودش از جلسه رفت. يابن الحسن هاي آقاي كافي انقلاب 
ايجاد مي  كرد، به ش��كلي كه مرحوم آقاي مرعشي نجفي 
وقتي آقاي كافي را شناخت، به ايشان گفته بود آقا اجازه 
مي  دهي من مريد تو بشوم. مرحوم آقاي كافي آخرين ماه 
رمضان قبل از شهادتشان بالاي منبر مي  گفتند مردم درب 
خانه اهل  البيت نگويند خبري هست يا نه، بگويند آمده  ام 

بگيرم و بروم. 
پس باورها دو بخش است؛ يكي نگهدارنده به نام خدا و بعد 
قلب هاي بي  شيله و پيله كه مي  پذيرد. بعد هم اينكه ما اصلًا 
كاري نداريم اين آقا اصلًا اسمش��ان چيست ما دنبال يك 
حامي و حمايتگر مي  گرديم كه ما را از اين منجلاب دنياي 

امروز نجات بدهد. 
مسئله انتظار و اميد به ظهور منجي چه تأثيري 
در افراد دارد و آيا اين اميد موجب نمي  شود 
كه فرد خيلي تلاشي نكند و بگويد كسي ديگر 

بايد بيايد و مشكلات را حل كند؟
اصلًا در ادبيات ديني ما كاملًا مذموم است كه من بخواهم 

كاري كنم ولي مطلقاً بنش��ينم تا فلان شخص يا شخص 
ديگري كار من را انجام دهد. ما در حد برنامه هاي معمول 
خودمان وقتي جش��ني، عزايي يا برنامه اي داريم از چند 
روز قبل و برخي از مواقع از چند ماه قبل در حال جنب و 
جوش هستيم و مي  گوييم ميهمان ما ممتاز است؛ پدر و 
مادر خانواده مي  گويند كه هر چيزي كه داريم بايد خوبش 
را بگذاريم، بچه ها اينگونه بنشينيد و مبادا حرفي بزنيد كه 
در آن بي  ادبي باشد. براي همين ما انسان هاي غيرمعصوم 
مي  گوييم اين ميهمان، ميهمان اس��تثنايي اس��ت، حالا 
اگر مي  خواهيم آن بزرگوار را ب��ه خودمان جلب و جذب 
كنيم، بايد تقريباً نزديك ش��دن به مس��ير اين بزرگوار را 
در خودمان ايجاد كنيم و اين با يك جا نشس��تن و تلاش 
نكردن نمي  ش��ود. يك آيت اللهي 40 شب چهارشنبه به 
مسجد سهله مي  رفت كه محضر امام زمان شرفياب شود، 
ولي موفق نمي  شد يكبار كسي به او مي  گويد اگر مي  خواهي 
امام زمان را ببيني برو بص��ره درب دكان يك آهنگر آنجا 
امام زمان را مي  بيني، او هم تعجب مي  كند، ولي چون اين 
عالم هدف داشته مي  رود درب دكان اين آهنگر و مي  بيند 
كه آهنگر، آهن ها را مي  برد داخل ك��وره و با چكش آن را 
پهن و جمع مي  كند، ولي يك نور خاصي در حجره اوست. 
وقتي كه وارد مي  شود آهنگر به او مي  گويد مي  خواهي امام 
زمان را ببيني، بنش��ين رو اين چهارپايه، مدتي بعد يك 
خانم محجبه و با شخصيت وارد مي  شود و از زير چادرش 
يك قفل زنگ زده بدون كليد در مي  آورد و مي  گويد اين را 
از من مي  خري، آهنگر مي  گويد فلان مبلغ مي  خرم، خانم 
مي  گويد داري فقر ما را مس��خره مي  كني، ما به هر كسي 
مي  گوييم مي  خري مي  گويد اين را بينداز دور. برخي هم به 
اندك مبلغي مي  گفتند مي  خريم؛ آقاي آهنگر به بالاترين 
قيمت اين قفل را خريد بعد هم گفت من اين قفل را تميز 
مي  كنم، دو تا كليد هم س��وارش مي  كنم تازه يك چيزي 
هم گيرم مي  آيد. خانم كه رفت آهنگر رويش را كرد به اين 
حضرت آيت  الله و گفت آقا نمي  خواهد در مس��جد سهله 
دنبال امام زمان باشي تو در كار خودت درست عمل كن، 
امام زمان خودش به ديدارت مي  آي��د؛ يعني اين در كنار 
مردم بودن و تلاش كردن، ويژگي انتظار براي ديدار امام 

زمان )عج( است. 
در اينجا مي  خواهم به اين نكته اشاره كنم كه ويكتور هوگو 
مي  گويد همانطور كه بال براي پرنده حياتي است تا پرواز 
كند، اميد هم براي انسان مهم است؛ بعضي از پدر و مادرها 
خوب بچه را تربيت مي  كنند كه بگو ان  شاءالله خدا درست 
مي  كند و بگو مي  روم درست مي  شود، چون همينطور هم 
هست و وقتي كه انسان مقيد باشد و تكذيب نكند، حتماً 
مي  رود در مسيري كه به آن فكر نمي  كرده و خدا براي او 

گشايش ايجاد مي  كند. 
تصور مي  كنيد اگر در جامعه ايراني و شيعيان 
اين اميد به ظهور منجي وجود نداشت، شرايط 
به چه شكلي بود؟  بالاخره خيلي از افراد در 
دنيا و حتي در جامعه ما هس�تند كه اصلًا نه 

امام زمان را مي  شناسند و نه اين مسئله براي 
آنها مهم است، تفاوت اين افراد با كساني كه 

اميد به ظهور دارند در چيست؟
آنهايي كه دنبال اين فضا نيستند يا مي  گويند من اعتقاد 
ندارم يا تنبل هس��تم و مواردي از اين دست، ولي باز هم 
زندگي خود را انجام مي  دهند، چ��ون عدالت خداوند اين 
اس��ت و بالاخره اين هم��ه در دنيا كافر داري��م، ولي خدا 
روزي آنها را نيز مي  دهد. از سوي ديگر تبليغات عليه دين 
و اش��خاص دين از ابتدا بوده است. امير المؤمنين علي )ع( 
بالاخره خيلي اذيت شدند و حتي وقتي در محراب مسجد 
كوفه به شهادت رس��يدند، دو عرب وقتي به هم رسيدند 
مي  گفتند مگر علي نماز مي  خوانده كه در محراب مسجد 
كوفه به ش��هادت رسيده اس��ت؛ يعني تبليغات بني  اميه 
آنچنان از اميرالمؤمنين )ع( چهره ضد دين و اسلام معرفي 
كرده بود كه خودشان قسم مي  خورند به خدا قسم از من 
مظلوم تر در عالم نيست. در كنار تبليغات اما گشايش ها در 
ميان جوانان و نوجوانان هم بوده كما اينكه ديديم كه برنامه 
قرآني محفل سال گذشته چقدر افراد را جمع كرد. چون 
قلب ها به دست خداوند اس��ت، زماني كه مقدمات ظهور 
اين بزرگوار مهيا شود خيلي از مشكلات را نيز خداوند حل 
مي  كند. هر چند در كنار همه اينها الان برخي از كارها را 
افرادي به غلط انجام مي  دهند كه خود امام زمان در مورد 
آن فرمودند ك��ذب الوقاتون، اين ك��ذب را الان خيلي ها 
گسترش مي  دهند، در صورتي كه اين كفر و گناه است آن 
هم در حالي كه برخي از ب��زرگان مي  گويند اصل موضوع 
زمان ظهور را خداوند به خود امام زمان نگفتند و البته اگر 
گفته باشند نيز ايشان امام معصوم هستند و مي  دانند چه 
كنند. كسي اگر بخواهد افراد را عاشق امام زمان كند بايد 
با يك زبان ملايم و نرم و رفتار عالي اين كار را انجام دهد. 
يكي از راه هاي ديدن امام زمان و خواستن ايشان خدمت 
به شيعيان است، چون ايشان شيعيانشان را خيلي دوست 
دارند هر خدمتي به شيعيان ايشان شود آقا به ما نزديك تر 

مي  شوند. 
در كنار همه اينها اس��اس اين رفتن به س��مت امام زمان 
لقمه حلال است، امام حس��ين )ع( روز عاشورا در غربتي 
كه بودند از ش��يث  بن ربعي، حجاره اب��ن ابجر و غيث  بن 
اش��عث پرس��يدند مگر من حلال خدا را حرام كرده  ام يا 
حرام خدا را حلال كرده! مگر من كسي از شما را كشته ام! 
چرا مي  خواهيد خون م��ن را بريزيد، ج��واب دادند ما به 
خاطر بغضي كه از بابايت علي داريم، مي  خواهيم ش��ما را 
بكشيم. بعد حضرت پاسخ دادند شكم شما از لقمه حرام 
انباش��ته ش��ده، اقتضاي اين لقمه حرام و اينكه خيلي از 
ش��ماها در كوفه با زن ها ارتباط نامشروع داريد، اين است 
كه مي  خواهي��د نوه پيغمب��ر را به قتل برس��انيد. لقمه و 
تربيت خيلي تأثير دارد، اينكه انسان با چه كسي نشست 
و برخاست مي  كند، حتي قبل از اسلام هم مورد توجه بوده 
و گفته مي  شود همنشين  تان را به شكلي انتخاب كنيد كه 

دين و آبروي شما را از دستتان نگيرد. 

آموزش موبايلي هم خاموش شد

ناترازي انرژي، سوخت جديد بي عدالتي آموزشي!
تا ديروز بحث تنها درباره عدالت آموزشي بود، اما امروز، ناترازي 
انرژي هم به آن اضافه ش�ده و باز كمافي الس�ابق دود آن تنها در 
چش�م قش�ر ضعيف جامعه مي رود؛ آنها كه در ظاه�ر پولي بابت 
تحصي�لات نمي دهند )ه�ر چند كه هيچ مدرس�ه صرف�اً دولتي 
در ايران وج�ود ندارد كه پول�ي از دانش آموزان نگي�رد(، چراكه 
دانش آموزان مدارس غيردولتي بابت هزينه هنگفتي كه مي كنند، 
مطالبه گر مي شوند، يعني مدارس را موظف به برگزاري كلاس هاي 
جبراني مي كنند، اما در مدارس دولتي عادي چنين اجباري وجود 
ندارد و هيچ كس نمي تواند آنها را موظف به جبران زمان از دست 
رفته آموزش كند. در چنين شرايطي نمي توان از عدالت آموزشي 
سخن گفت وقتي قشر ضعيف جامعه ساعات زيادي از زمان آموزش 
خود را از دست داده اند و در چنين شرايطي بايد به رقابت با ديگر 
دانش آموزان به خصوص در امتحانات نهايي بپردازند! هر چند كه 
حتي اگر پاي امتحانات نهايي هم در ميان نباشد باز هم نمي توان 
منكر فرصت  هاي از دس�ت رفته دانش آموزاني شد كه هيچ كس 
بابت آنها مطالبه گري نخواهد كرد. متأس�فانه قشر ضعيف روز به 
روز در حال ضعيف تر ش�دن اس�ت. تا ديروز معناي قشر ضعيف 
شايد صرفاً آنهايي بود كه دستشان به دهانشان نمي رسيد، اما حالا 
اين كلمه مترادف هاي بسياري پيدا كرده و دانش آموزان زيادي به 
اين حوزه اضافه ش�ده اند. دانش آموزاني كه همانند والدين خود 
دستشان كوتاه است، يكي از سفره نان و ديگري از آموزش كيفي. 

سرماي هوا را نمي توان منكر شد، همانطور كه مشكلات انرژي كشور 
را، اما صرف تعطيل كردن و دست روي دست گذاشتن نمي توان كاري 
از پيش برد. بحث، بحث س��رمايه هاي آينده كشور است. اين پرسش 
مهمي اس��ت كه اگر به دليل برودت هوا يا م��وارد ديگري كه مطرح 
مي ش��ود، مدارس را تعطيل مي كنند، چرا هي��چ راهكاري براي مهيا 
ساختن يك آموزش غيرحضوري كيفي ارائه نمي شود؟! اگر مي خواهند 
كمبود برق در برخي از ش��هرها را با تعطيلي م��دارس جبران كنند و 
مي گويند كه حت��ي آموزش غيرحضوري هم تعطي��ل و اصلًا ممنوع 
باشد، چرا در كنارش هيچ برنامه اي براي جبران فرصت هاي از دست 
رفته آموزشي اعلام نمي شود؟! بدون شك تعطيلات پي در پي مدارس 
و حالا تعطيلات آموزش غيرحضوري به آموزش و پرورش دانش آموزان 

و آينده سازي اين مملكت آسيب جدي وارد مي كند. 
 حتي آموزش غيرحضوري هم تعطيل شد!

روز گذشته در پي تشديد وضعيت كمبود س��وخت و برق در كشور، 
مدارس در برخي نقاط كش��ور تعطيل ش��دند، علاوه بر اين، مدارس 
برخي از اس��تان ها از جمله تهران، ب��ه  دليل آلودگي ه��وا، روزهاي 
تعطيلي بس��ياري را تجربه كردند. تعداد روزه��اي تعطيل نزديك به 

30روز شده است. با اين حال، در روزهاي اخير، مسئولان تصميم جديد 
و عجيبي گرفتند؛ اينكه حتي آموزش غيرحضوري مدارس در برخي 

مناطق، از جمله استان تهران، به طور كامل تعطيل شود! 
حس��ين صادقي، رئيس مركز اطلاع رساني و روابط عمومي آموزش و 
پرورش، در اين باره اعلام كرد كه فعالي��ت مدارس و ادارات آموزش و 
پرورش در شرايط كنوني تابع تصميمات س��تاد بحران كشور است. 
او ادام��ه داد: »با توجه به اع��لام تعطيلي فعاليت م��دارس، ادارات و 
دانشگاه ها در روز چهارشنبه از سوي استانداري ها، فعاليت آموزشي 
تمامي مدارس اس��تان هايي كه به دليل ش��دت ب��رودت هوا تعطيل 

شده اند، ممنوع است. «
پيش از اين، آموزش غيرحض��وري به دليل كيفيت پايين مورد انتقاد 
قرار گرفته بود، حال اما نگراني هايي از باب تعطيلي كامل اين ش��يوه 
آموزشي ايجاد شده است، چراكه همان آموزش نيمه جان غيرحضوري 
نيز تعطيل شد و عمده دانش آموزان هيچ فرصتي براي جبران زمان از 

دست رفته آموزش ندارند!
 شعار عدالت آموزشي در محاق

آقايان جلسه گذاشتند و به اين نتيجه رس��يدند تا با تعطيل آموزش 
حض��وري و غيرحضوري مدارس، وضعيت كمبود س��وخت و برق در 
كشور را جبران كنند! يعني عمده مش��كلات پيش آمده آب و هوايي 
و كمبود انرژي بر سر آموزش و پرورش آوار ش��د. تبعات اين كار هم 
نه امروز و فردا، نه حتي يك ماه و يكسال ديگر، كه سال ها بعد نمايان 
مي شود، تبعات جبران ناپذيري كه از امروز مي توان آنها را پيش بيني 

كرد، البته اگر مسئولان تصميم گير در اين حوزه بخواهند!
يكي از شعارهاي دولت چهاردهم توجه به كيفيت آموزش و پرورش و 
همچنين ايجاد عدالت آموزشي بوده و البته هنوز هم هست، اما برآورد 
اقدامات انجام ش��ده تاكنون هيچ نشاني از محقق ش��دن وعده هاي 
آموزش و پرورشي ندارد. متأس��فانه دود تعطيلات آموزش و پرورش 
بي  جبران در چشم دانش آموزان  مي رود، آن هم دانش آموزاني كه در 
مدارس دولتي عادي درس مي خوانند و نه غيردولتي ها، ماجرايي كه 
به روشني نشان مي دهد بي عدالتي آموزشي نه تنها برطرف نمي شود، 

كه حتي بيشتر و بيشتر نيز مي شود!
 تعطيلي مدارس مشكلات را كم نه، بيشتر مي كند

بارها و بارها تأكيد شده كه ريشه حل تمام مشكلات كشور در آموزش 
و پرورش است، اما متأسفانه اهميتي به اين اصل مهم داده نمي شود؛ 
موضوعي كه ابراهيم سحرخيز، معاون پيشين وزير آموزش و پرورش 
نيز بدان اش��اره مي كند و به »جوان« مي گويد: »متأسفانه هر زمان و 
هر كجا كه به مش��كل برمي خوريم، اولين جايي كه قرباني مي شود، 
آموزش و پرورش اس��ت. اگر امروز كشور با مش��كلاتي چون ناترازي 
انرژي دست و پنجه نرم مي كند، براي حل آن بايد نظام آموزشي رسمي 

را تقويت كنيم تا به محلي براي تربيت نيروي انس��اني كارآمد تبديل 
ش��ود و آن وقت از همين دانش آموزان بهترين راهكارها و برنامه ها را 
دريافت كنيم. از طرفي وقتي گفته مي ش��ود كه مهم ترين چالش در 
بحث ناترازي انرژي، مسئله فرهنگي اس��ت. بايد با روش هاي مؤثر و 
كاربردي، موضوع بهينه مصرف كردن انرژي را به كودكان و نوجوانان 
اين مرز و بوم ياد بدهيم. اما وقتي اهميت آموزش و پرورش را آنگونه 
كه بايد درك نكرده ايم، نمي توانيم انتظار داشته باشيم كه دانش آموز 
امروز كه مدير يا دولتمرد فرداي كش��ور مي  شود، در اين موارد مهم، 

ورود جدي داشته باشد.«
سحرخيز ادامه مي دهد: »اخيراً كنفرانسي با موضوع هوش 
مصنوعي برگزار ش��ده كه در آن حدود ۱00 كش��ور دنيا 
حضور داشتند. در حالي كه دنيا از ابزارهاي هوش مصنوعي 
در جهت پيش��برد هر چه بهت��ر كارهايش به��ره مي گيرد 

ما كمترين بهره را از آن در نظام آموزش��ي كش��ور نبرده ايم. 
ديگر كمتر كسي اس��ت كه نداند در رفع ايرادات 

شبكه شاد مانده ايم. اپليكيش��ني كه ضريب 
نفوذش در بس��ياري از نقاط پايين اس��ت و 
وقتي نوبت آموزش غيرحضوري مي رسد به 
دليل مراجعه بالاي افراد با كندي و قطعي 

مواجه مي شود.«
او ادامه مي ده��د: »در عصري كه همه به دنبال هوشمند س��ازي و به 
كارگيري هوش مصنوعي هس��تند، س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي 
آموزشي نتوانسته يك سيستم مناسبي را فراهم كند تا انعطاف داشته 
باش��د و در نقاط مختلف مورد اس��تفاده دانش آموزان و معلمان قرار 
بگيرد. اينكه به جاي اعصاب خردي معلمان، آنها را تبديل به افرادي 
خلاق و نوآور كند. هر چند در دوران كرونا س��اخت شبكه شاد اتفاق 

خوبي بود، اما متأسفانه اين شبكه تقويت نشد.«
 قوانيني كه اجرا نمي شود

در صورتي كه مي دانيم هر س��ال در فصل سرما با 
تعطيلي پ��ي در پي مدارس مواجه مي ش��ويم، اما 
فكري براي حل مشكلات آموزش حضوري نكرديم. 
سحرخيز در اين رابطه مي گويد: » قوانين مختلفي 
در خصوص آموزش مجازي به تصويب رس��يده؛ 
از جمل��ه مصوبه ش��وراي عال��ي فضاي 
مجازي در خص��وص الزامات 
س��امانه هاي الكترونيكي 
آموزش و پرورش و شبكه 
آموزشي دانش آموز )شاد( 

و همچنين به منظور افزايش پايداري و تداوم خدمات رساني »شاد« 
به عنوان بخشي از زيس��ت بوم جديد تعليم و تربيت رسمي عمومي 
كشور به وزارت آموزش وپرورش ابلاغ شد. در اين مصوبه، اين سيستم 
آموزشي به عنوان بخشي از زيس��ت بوم جديد تعليم و تربيت رسمي 
عمومي كشور اعلام ش��ده و طبق اين ماده قانوني، آموزش و پرورش 
موظف است آموزش تلفيقي را در خط مشي برنامه هاي آموزشي در 
طول س��ال تحصيلي قرار بدهد، اما اين كار انجام نش��ده و مي بينيم 
بلبشويي در نظام آموزشي كشور حاكم است كه مانع از انجام اين كار 
مي شود. گمان مي رود كه ذي نفعان توليد كتب كمك درسي يا كمك 
آموزش اجازه تقويت آموزش رسمي را نمي دهند، چراكه منافعشان 

به خطر مي افتد.«
او ادامه مي دهد: »برخي بدشان مي آيد كه اين حرف ها زده شود، اما 
واقعيت تلخي است كه بايد بگوييم و حواسمان را بيشتر جمع كنيم. 
وقتي هنوز يكي از كتب درسي )با تغييرات انجام شده روي آن( چاپ 
نشده و به توزيع در سال تحصيلي جديد نرسيده، كتاب حل مسائلش 
متناسب با همان تغييرات انجام شده چاپ و وارد بازار مي شود، نفوذ 
مافياي تحصيلي را نش��ان مي دهد. نفوذي كه ب��ه ضرر دانش آموزان 
روس��تايي )كه ح��دود 30 درص��د از جمعيت محصلان را تش��كيل 
مي دهند( تمام مي شود و البته همه آنهايي كه نمي توانند از كتب كمك 

درسي و كلاس هاي فوق برنامه استفاده كنند.«
  مافياي تحصيل فربه تر از هميشه

بدون ش��ك نمي توان مافياي تحصيلي را منكر شد، اما مافيا صرفاً در 
آموزش يا تنها در ايران نيست. در تمام دنيا، مافيا به اشكال مختلف در 
حال ارتزاق از جان و مال و آينده مردم است، اما اگر قرار بود با پذيرش 
حضور اين مافي��ا كنار آمد، امروز تمام دنيا ذليل اين قش��ر زالوصفت 

مي شد. 
مافياي تحصيل غيرقابل انكار اس��ت، اما نبايد از اهمال كاري در اين 
زمينه غافل شد. برودت هوا و كمبود انرژي، زلزله نيز كه ناگهاني رخ 
بدهد و يقه ما را بگيرد. سال هاست كه جسته و گريخته با اين داستان 
تكراري دست به گريبانيم، اما تنها راه حل مان تا به امروز، تعطيلي بود 
و بس. به طوري كه شايد حتي بايد به جان كرونا دعاي خير كنيم)!( 
كه همين شبكه دست و پا شكسته آنلاين )ش��اد( را هم برايمان راه 
انداخت، آموزش دست و پا شكسته اي كه گويا قرار نيست تا سال هاي 
سال كسي براي ارتقا و پيشرفت آن گامي بردارد، وقتي هنوز ساده ترين 
راه را برمي گزينيم؛ تعطيلات! تعطيلاتي كه چرخه كشور، سازندگي و 

آينده سازان آن را تعطيل مي كند. 
متأسفانه آموزش كشور سال هاست به كارخانه نيمه تعطيلي تبديل 
شده كه مي تواند در چند نوبت بازدهي داشته باشد، اما به شرط آنكه 

كسي به اين مهم بينديشد. 

منتظر واقعي مردمي و تلاشگر است
گفت وگوي »جوان« با يك روانشناس درباره اميد و انتظار
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